
تأثير معدل دانش آموزان در پذيرش دانشگاه، 
بهترين راه براي شكس�تن غول كنكور بود. 
اين تصميم مي توانست به مرور زمان مدارس 
را براي داش�تن يك رقابت س�الم در ارتقاي 
كيفيت آموزش وادارد و به دنبال خود عدالت 
آموزش�ي را رق�م بزن�د، حتي با كم�ك آن، 
دانش آموزان تلاش بيش�تري براي يادگيري 
دروس مي كردن�د، چراكه سرنوشت ش�ان با 
نتايج امتحانات نهايي مشخص مي شد و آنها 
مي بايست تلاششان را براي پاسخگويي هر 
چه بهتر به س�ؤالات امتحان�ات نهايي انجام 
مي دادند، نه اينكه همه   دغدغه شان ورود به 
كلاس هاي كنكور باشد تا در تست زني مهارت 
پيدا كنن�د، اما گويا »كنكور« ب�راي برخي از 
سودجويان چنان درآمدي دارد كه حاضر به 
حذف آن نمي شوند؛ آنها برايشان مهم نيست 
كه پول هنگفت�ي كه به جيبش�ان مي رود به 
قيمت ضعيف تر شدن مدارس و نابودي آينده 
دانش آموزان تمام شود، بنابراين فقط و فقط به 
منافع مالي خود فكر مي كنند، اما صدا و سيما 
و رسانه هاي آموزش و پرورش مي توانستند در 
اين مدت با نشان دادن واقعيت تأثير معدل در 
كنكور، آن را براي اجراي هر چه بهتر تقويت 
كنند، اما ش�رايط به گونه اي پي�ش رفت كه 
به نظر مي رسيد دس�ت صداوسيما با مافياي 
كنكور در يك كاس�ه باش�د! چراكه تبليغات 
بي شمار كلاس هاي تست زني و نمايش رسيدن 
به موفقيت از طريق طي كردن اين مسير، به 
دانش آموزان اينطور القا كرد كه نه امتحانات 
نهايي بلكه مهارت تس�ت زدن مي تواند آنها 
را به صندل�ي دانش�گاه برس�اند. در نهايت 
رأي نماين�دگان »تأثير مع�دل دانش آموزان 
در پذي�رش دانش�گاه« را ت�ا س�ال 1406 به 
تعويق انداخت. در رابطه با ابعاد مختلف اين 
موضوع، »جوان« با اميرحسين سلطاني فلاح، 
كارشناس تعليم و تربيت گفت وگو كرده است. 

طب�ق رأي نماين�دگان مجل�س، 
مع�دل دانش آم�وزان در پذي�رش 
دانشگاه ها تا س�ال 1406 به تأخير 
افتاد. پيش�تر درب�اره تأثير قطعي 
مع�دل دانش آم�وزان در پذي�رش 
دانش�گاه ها هدف گذاري شده بود. 
علت اي�ن آش�فتگي در تصميمات 

چيست؟
خبر برگ��زاري كنكور ب��ه روش فعلي تا س��ال 
1406، به مثابه گر گرفتن شعله اي بود كه از قبل، 
جرقه هايي از آن ديده مي شد. يعني اختلاف بر 
س��ر اينكه كنكور يك مس��ير عادلانه اي بگيرد 
يا به همان مس��ير قبلي خود ادام��ه بدهد. خب 
براي تصويب تصميمي كه شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي در اين زمينه داشت و مي خواست شكل 
جديد كنكور را ايجاد كند، جلسات كارشناسي 
در اين رابطه انجام شد و تصميم بر تأثير سوابق 
تحصيلي در پذيرش دانشگاه بود و درصد آن هم 
در هر س��ال تعيين ش��د، حتي در يك افق سه، 
چهارساله نيز فرآيند آن را مشخص كرده بودند و 
به نظر مي رسيد اين تصميم به عدالت نزديك تر 
اس��ت. منتها اين اق��دام، مخالف��ان و موافقان 
خودش را داش��ته و دارد. بالاخره افراد، پايگاه ها 
و حوزه هايي كه در چندين ده��ه به يك منوال 
ديگر، مسير را مي رفتند طبيعتاً با تصميم شورا، 
ي��ك اختلاف نظرهايي داش��تند و در نهايت در 
اين كشمكش ها توانستند حرفشان را به كرسي 
بنشانند. البته فعلاً تصميم مجلس از نظر تقنيني، 
وضعيت مصوبه شوراي عالي انقلاب را به حالت 
تعليق در مي آورد، ولي خب نهايتاً شوراي نگهبان 

بايد نظر نهايي خود را در اين رابطه بدهد. 

فكر مي كنيد شدت مخالفت ها باعث 
ش�د كه اين تصميم به حالت تعليق 
دربياي�د؟ اين مخالفت ها بيش�تر از 

جانب چه كساني بود؟
گمان مي كن��م بيش��تر نارضايتي هاي��ي كه از 
طريق ذينفعان بيان مي شد اين مصوبه را ايجاد 
كرده است، اما بيش��ترين اتفاقي كه افتاد و به آن 
توجه نشد، بحث پرداخت رس��انه اي بوده است. 
اينكه آموزش و پرورش مي توانس��ت با توجه به 
اين تصميم بزرگي كه در اين زمينه گرفته شده، 
20 درصد انرژي اش را براي مصوبه مي گذاشت 
و 80 درص��د انرژي ديگر را صرف كار رس��انه اي 
مي كرد تا اين اقدام را تبيين و توجيه كند. آن وقت 
احتمالاً كار به اينجا كشيده نمي شد، اما از آنجايي 
كه اقدامات مربوط به اين تصميم، پشت در  هاي 
بسته گرفته مي شد، اينطور تلقي كرد كه آموزش 
و پرورش يك س��ازماني اس��ت كه تصميمش را 
هيجاني گرفته و آنقدر كار كارشناس��ي روي آن 
انجام ن��داده تا در نهايت منجر به اعتراض ش��د. 
در صورتي كه اگر ما اعتراضات را بررس��ي كنيم 
و تراز جلسات كارشناس��ي را بگيريم، مي بينيم   
حدود سه سال اس��ت كه آموزش و پرورش روي 
اين موضوع كار مي كرد، اما بعد از اين س��ه سال، 

تصميمش را اعلام كرد. 

يعني از نظر شما اگر پرداخت رسانه اي 
بهتري انجام مي شد، زور آن به مافياي 

كنكور مي رسيد؟ 
قطع��اً همينطور اس��ت. گمان من بر اين اس��ت 
تعدادي از افرادي كه نارضايتي از شرايط موجود 
دارند، افرادي هس��تند كه مي گوين��د آنطور كه 
بايد، كيفيت بحث ترازها و بحث كنكور امس��ال 
به ما نرسيد و حتي ممكن است در اين زمينه حق 
داشته باش��ند. به خصوص اينكه در زمينه تنوير 
افكار عمومي، صدا وس��يما نيز س��همي دارد، اما 
آنقدر كه بايد پاي كار آم��وزش و پرورش نبود. تا 
جايي كه حتي مي ديديم در پيك ساعات تلويزيون 
مثلًا از مؤسس��ات كنكوري تبليغات گسترده اي 
مي شد، اما از مصوبه بزرگ آموزش و پرورش كسي 
صحبتي نكرد و هيچ برنامه اي هم توليد نشد. به 
نظر من اگر رسانه  آموزش و پرورش و رسانه هاي 
وابس��ته به آموزش و پرورش مي آمدند و در اين 
ميان، ميدان داري مي كردند فضاي بهتري حاكم 
مي شد، البته نه به اين جهت كه بخواهند يك كار 
ضعيف را القا كنند، بلكه به جهت اينكه تصميمي 
را كه گرفته ش��ده تبيين كنند. اگر اين كار انجام 
مي ش��د نقدهايي كه در حال انباشته شدن بود و 
يك مرتبه منفجر شد، به مرور زمان مورد بررسي 
قرار مي گرفت و چه بسا كه وارد تصميم گيري ها 
هم مي ش��د و نهايتاً اگر مس��ئولان به اين نتيجه 
مي رس��يدند كه تصميم درستي نيست، تصميم 

بهتري براي آن مي گرفتند. 
من نقش رسانه را خيلي پررنگ و مهم مي دانم و 
به نظر من چنانچه مصوبه ش��وراي عالي انقلاب 
برگردد و به همان س��مت برود آس��يب هاي آن 
بيشتر از شرايط كنوني است. چرا شرايط فعلي كه 

پايه ريزي شده است تابع يك تصميم يكساله و نو 
ببينيم كه اگر سنگ بناي آن درست باشد مي تواند 
طي چند سال به يك پختگي برسد. ما نمي توانيم 
اين تصميم را در ت��راز يك تصميمي بگذاريم كه 
س��ه دهه آموزش و پرورش و آموزش عالي طبق 
آن حركت كرده اند. اي��ن تصميم، تصميمي بود 
كه وزارت علوم و وزارت آموزش و پرورش روي آن 
صحه مي گذاشتند، اما اگر بخواهيم اين تصميم را 
برگردانيم بايد منتظر باشيم كه ميدان به دست 
افرادي برسد كه همه سال هاي گذشته مي گفتيم 
آينده فروش��ي مي كردند و ب��ه بچه هايمان رؤيا 
مي فروختند  و اينكه بيشتر به فكر اين بودند چطور 
تراز حساب سالانه شان بيشتر شود و همه چيز به 

نفع آنها برمي گردد. 
پس ب�ا اين توصيف، نب�ود پرداخت 
رسانه اي مردم را دچار اشتباه كرد، 
آنها وقتي تبليغات كنكور را ديدند 
و در مقابل هيچ حمايتي از مصوبات 
جديد نشد، درگير سردرگمي شدند 
و تصورشان اين بود كه همان برگزاري 
كنكور به روش گذشته بهترين مسير 

است. 
بله همينطور است. چه بسا اينكه بيشترين حجم 
نارضايتي و اعتراضات تنها با يك اطلاع رس��اني 
دقيق برطرف مي ش��د و تبديل ب��ه يك موضوع 
بحران زا نمي شد، اما چون متأسفانه رسانه در اين 
مسئله پاي كار نبود و اصلًا اولويتش نبود، منجر 
به اين شد كه آشفتگي ايجاد شود. جالب است كه 
چنين تصميمي هم گرفتند و همانطور كه ديديد، 
قرار است تأثير مثبت سوابق تحصيلي ايجاد كنند؛ 
يعني به همين راحتي مدرس��ه ضعيف مي شود، 
چراكه مي توانند به دانش آموز بگويند اگر امتحانات 
نهايي را خراب كنيد هيچ اهميت��ي ندارد، چون 
تأثير مثبت نمي گذارد، پس بيا و در كلاس هاي من 
شركت كن، من بهت تضمين مي دهم كه در كنكور 
درصد بالا بزني. در نتيجه دوباره هر كسي كه پول 
بيش��تري دارد به كلاس هاي تست زني مي رود و 
مدرسه ضعيف و ضعيف تر مي ش��ود و در نهايت 

ضعف آموزش و پرورش هم بيشتر مي شود. 
ع�ده اي مي گويند كنك�ور عدالت 
آموزش�ي را زي�ر س�ؤال مي ب�رد و 
ع�ده اي مي گويند ش�رط معدل در 
كنكور هم مشكلات مربوط به خود 
را دارد، چراك�ه هم�ه دانش آموزان 
كش�ور از كيفي�ت بالاي آموزش�ي 
برخوردار نيس�تند. نظر شما در اين 

رابطه چيست؟
فضاي كنوني را اينگونه ترس��يم مي كنم كه ما با 
يك ش��خصي طرف هس��تيم كه يك مقداري با 
بيماري هايي درگير شده است؛ مثلاً ممكن است كه 
قلبش از لحاظ پمپاژ خون دچار مشكل شده باشد، 
حالا اگر بنا باش��د ك��ه ما موي س��رش را اصلاح 
كنيم يا چشمش را عمل كنيم و دندان هايش را 
ترميم كنيم اصلًا اتفاقات بدي نيس��ت، اما اصل 
مسئله جاي ديگري اس��ت، چراكه قلب مشكل 
دارد و بايد آن را درمان كنيم. كنكور به مثابه يك 
س��نجش بزرگ مقياس به نظام تعليم و تربيت 
جهت مي دهد؛ دارد مي گويد اگر شما درنظر داريد 
از دوره ابتدايي تا متوس��طه هر فرآيندي را طي 
كنيد، حواستان باشد كه آخر ما هستيم كه تعيين 
مي كنيم در چه مسيري حركت كنيد. بنابراين آن 
چيزي كه بايد تغيير كند و بايد منطقي و مفهومي 
شود، حالت كنكور است يعني آن سنجش بزرگ 
مقياس بايد تغيير كند. ما اگر به اين نتيجه برسيم 
كه پايان هر دوره تحصيلي بايد از بچه ها امتحان 
مهارتي بگيريم ديگر هيچ كس كتاب را نمي خواند 
و اگر هم قرار باشد آزمون تئوري بگيريم پس ديگر 
كسي روي مهارت آموزي تمركز نمي كند و همه 

سطر به سطر كتاب را حفظ مي كنند، همين بلايي 
كه »كنكور« دارد بر سر دانش آموزان مي آورد كه 
فقط براساس حفظيات و قدرت تست زني تأكيد 
دارد. حالا اگر بنا باشد مس��ير آموزش و پرورش 
درست شود به گمان بنده بايد رويه اين سنجش 

بزرگ مقياس منطقي شود. 
راه منطقي شدن اين سنجش بزرگ 

مقياس چيست؟
راه منطقي شدن آن از مدرس��ه مي گذرد؛ يعني 
هر پروژه اي كه در آموزش و پرورش كليد بخورد 
و فقط يك ابسيلون هم مدرسه را ضعيف كند آن 
پروژه، پروژه موفقي نيست و كنكور دارد اين كار 

را مي كند. 
اما آيا آموزش و پرورش از نظر س��رمايه انساني 
و برش هاي جغرافيايي آنقدر توانمند اس��ت كه 
بتواند كيفيت مدارس را بالا ببرد؟ نبايد فرقي بين 
مدرس��ه دولتي و غيردولتي وجود داشته باشد. 
اين مسئله اي است كه هميشه مورد توجه حتي 
رهبر انقلاب هم بوده است؛ ايشان تأكيد كرده اند 
كه مدارس دولتي را تقوي��ت كنيد و پرداخت به 
مدارس غيردولتي منجر به اين نشود كه مدارس 
دولتي ضعيف شوند. پس آموزش و پرورش بايد 
دنبال همين برود و اين مسئله را حل كند. حالا 
اگر تصور افراد بر اين باش��د كه تا كنكور درست 
نشود، هيچ چيزي تغيير نمي كند، تصور اشتباهي 
است و اصلًا اشكال كار آموزش و پرورش همين 

تصور است. 
اين نكت��ه را هم بايد مدنظر ق��رار داد كه اگر تراز 
امتحانات نهايي بالا برود، مدرسه ناگزير مي شود 
كيفيت آموزشي خود را افزايش دهد. يك طرحي 
در آموزش و پرورش براي رتبه بندي مدارس وجود 
دارد كه هر مدرسه ش��اخص هاي مختلفي براي 
تعيين رتبه خودش دارد و يكي از اين شاخص ها 
همين مورد است كه مدارس بتوانند از نظر توليد 
س��واد تحصيل��ي و امتحانات نهايي ت��راز خوبي 
بگيرند. ما اگر تحليلي كنيم روي امتحانات نهايي 
امس��ال، اينطور نبود كه مدارس غيردولتي 20 
بگيرند و مدارس دولتي از آنها عقب بمانند. تقريباً 

تراكم آن به سمت منطقي شدن رفت. 
من از جمله افرادي بوده و هستم كه نظرم بر تغيير 
شكل كنكور است، اما اينكه چه شكلي شود بايد 

مورد بررسي بيشتري قرار بگيرد. 
س�طح كيفيت آم�وزش در مدارس 
دولتي ب�ا تعدد م�دارس غيردولتي 
رو ب�ه كاه�ش رف�ت. به نظر ش�ما 
تأثير مع�دل در قبولي دانش�گاه يا 
كنكورمح�ور بودن آن چ�ه تأثير بر 
س�طح كيفيت آم�وزش در مدارس 

دولتي خواهد داشت؟
ما اگر تأثير قطعي سوابق تحصيلي را مدنظر قرار 
دهيم، بله تأثير زيادي خواهد گذاشت. تأثير سوابق 
تحصيلي يك اصالتي به مدرسه مي دهد و نمي شود 
مدارس را ناديده گرفت. آن وقت آموزش و پرورش 
موظف مي شود كه به مدارس كيفيت بخشي كند 
و از طرف��ي دانش آموزان خودش��ان را متعهد به 
مدرس��ه مي دانند. اگر ما بخواهيم فارغ از مسئله 
كنكور و بزرگ تر نگاه كنيم؛ مدرس��ه را به عنوان 
يك خرده نظام فرهنگي تأثيرگذار جامعه ببينيم؛ 
آن هم در طول سير تاريخي آن، مي بينيم كه واقعاً 

هويت را مي توانيم به مدرسه برگردانيم. 
براساس مصوبه جديد بايد كنكور تا 
سال 1406 به روش فعلي برگزار شود 
و آم�وزش و پرورش باي�د اقداماتي 
انجام دهد. اي�ن اقدام�ات چه بايد 

باشد؟ 
اولين نكته راج��ع به بحث توزيع منابع انس��اني 
است. اخيراً وزير آموزش و پرورش اعلام كرده كه 
معلمان مدارس خاص ملزم به 12 ساعت تدريس 
در مدارس دولتي شوند؛ يعني اولين بحث توزيع 
ساعات آموزشي سرمايه انساني است كه چطور 
اين فضا ايجاد شود كه همه معلمان تراز به مدارس 
خاص نروند. خب اين تصميم، حجم مش��اركت 
مردمي نيز در س��هم مدارس بيش��تر مي ش��ود. 
مورد بعدي ال��زام مدارس دولتي به رس��يدن به 
شاخص هاي اس��تاندارد آموزشي اس��ت از نظر 
تجهيزات، مالي و نيروي انس��اني. م��ورد بعدي 
ترازبندي صحيح دانش آموزان در هر كلاس است. 
بعضاً در برخ��ي از م��دارس غيردولتي مي بينيم 
كه حتماً باي��د 15 دانش آموز داشته باش��يم و نه 
بيشتر. بنابراين سرريز اين دانش آموزان به مدارس 
دولتي مي رود و مي بينيم در برخي از كلاس هاي 
درس ميزان س��اعتي كه به دانش آموز تخصيص 
داده مي شود، بس��يار كم اس��ت. اين زيرساخت 
مكانيكي، انساني و مالي است كه مدارس بايد به 

آن توجه كنند. 
البته بايد گفت كه اين موارد در زيربنا و تصميماتي 
كه طي س��ال گذش��ته تاكن��ون گرفته ش��ده، 
ديده مي ش��ود، منتها اينكه چقدر اهتمام بر اين 
دارند كه اين تصميمات به اجرا در بيايد، خودش 
حائز اهميت اس��ت. من فكر مي كن��م آموزش و 
پرورش با چالش تصميم خوب مواجه نيس��ت، با 
بحران نظارت مواجه است. چون نمي تواند خيلي 
خوب به تصميمات خوبي كه گرفته است و بايد 

اجرا شود، نظارت كند. 

مافياي كنكور مصوبه كنكوري
 شوراي عالي انقلاب فرهنگي را برگرداند!

ابعاد مصوبه جديد كنكوري مجلس در گفت و گوي »جوان« با كارشناس تعليم و تربيت

 سرپرست معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران به بهسازي 
تاكسي و اتوبوس اش��اره كرد و گفت: در مهر ماه 2هزارو100 اتوبوس 
فعال در خطوط داريم. وي همچنين با اشاره به رايگان شدن خدمات 
حمل و نقل عمومي در ماه مهر براي دانشجويان و دانش آموزان گفت: 
در »كيف پول الكترونيك حمل و نقل عمومي« تخفيف ۳0 درصدي 

براي ماه مهر قائل شديم. 
 وزير آموزش و پرورش گفت: از معلمان مي خواهم شش كار را براي 
دانش آموزان انجام بدهند، ايمان به خدا، اعتماد به نفس، عشق به پرچم 
ايران كه نماد وحدت و ميراث شهدا است، خردورزي و انديشيدن را در 

آنها تقويت كنند و به عزت نفس دانش آموزان توجه داشته باشند. 
 معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه تمركز 
كتابخواني در دانش آموزان پايين اس��ت، گفت: زمان تمركز خواندن 
دانش آموز بايد از كلاس اول ابتدايي و با شيب مشخصي افزايش پيدا 

كند تا به استانداردها نزديك شويم. 
 معاون امور فرهنگي كميته امداد از ثبت نام رايگان 22 هزار و 680نفر 
از دانش آموزان تحت حمايت در مدارس غير انتفاعي، نمونه دولتي و 

هيئت امنايي خبر داد. 
 قائم مقام دبير كل س��تاد مبارزه با مواد مخدر با اش��اره به آخرين 
پژوهش ه��اي به دس��ت آم��ده اعلام ك��رد ك��ه بي��ش از 65 درصد 
همس��رآزاري، 55 درصد طلاق ه��ا، ۳0 درص��د كودك آزاري ها، 25 

درصد قتل هاي عمدي و 2۳ درصد نزاع ها مرتبط با مواد مخدر است. 
 مدير طرح حفاظت از لاي��ه ازن گفت: ايران يكي از كش��ورهاي 
پيشرو و سرآمد در حفاظت از لايه حياتي ازن است و ۹هزارو800تن 
از مواد مخرب لايه ازن را از طريق كنترل صنايع، خدمات و كش��ت 

حذف كرده ايم. 

كنكوري هايي كه مدام
 در آزمايشگاه تست مي شوند!

بر اس��اس آنچه دو روز پيش مجلس شوراي اس��لامي مصوب كرده است، 
كنكور در سه س��ال آينده به روال قبل برگزار مي ش��ود. بعد از تنش هاي 
گسترده اي كه در چند سال گذش��ته براي تغيير در رويه برگزاري كنكور 
صورت گرفت، مصوبه مجلس بيش از هر چيز چرايي ناكارآمدي حوزه هاي 
تصميم گيري در اين باره را مورد پرس��ش قرار داد. حال مجلس بيايد و به 
ميليون ها داوطلب و خانواده هاي نگران آنها كه ميان برنامه هاي مشوش 
كنكور سرگردان هستند، پاسخ دهد كه چرا قبل از برگزاري كنكور امسال 
اعلام آمادگي وزارت علوم و وزارت آموزش  و  پ��رورش درباره فراهم بودن 
زيرساخت هاي لازم براي برگزار كنكور را مورد راستي آزمايي قرار نداده  و 
چه رويدادي در پس برگزاري كنكور امسال رقم خورده است كه اين گونه 
از تصميم اتخاذ شده عقب نشيني كرده است؟ اين روزها و در آستانه سال 
تحصيلي جديد و در حالي كه هنوز نتايج قطعي كنكور اعلام نشده، نمي شود 

تفسيري درست از تصميم مجلس به جامعه هدف ارائه داد. 
اتخاذ چنين تصميم هايي از س��وي حوزه هاي تصميم گيري كه شفافيت 
آن مورد پرسش قرار دارد، به خوبي روش��ن مي كند داوطلبان كنكور در 
چنين آوردگاهي به موش آزمايشگاهي تبديل ش��ده اند. روشن است در 
وضعيت موجود دانش آموزان و مدارس متوسطه دوم براي برنامه ريزی  هاي 
درست درسي سرگردان خواهند بود كه اين سرگرداني بيش  از هر چيزي 
به بي اعتمادي داوطلبان كنكور به نظام آموزشي دامن خواهد زد. آنچه در 
بدنه اجتماعي جريان دارد، اين اس��ت   افرادي كه در حوزه تصميم گيري 
در اين حوزه ها دخالت دارند يا معني نگراني را نمي دانند يا پس از سال ها 
آزمون و خطا در برگزاري يك كنكور، درك درستي از شيوه درست برگزار 
كنكور ندارند، در غير اين صورت از تصميم گيري هاي يك شبه و تغييرات 
ناگهاني كه فرجامي جز تحميل هزينه به جامعه هدف ندارد، پرهيز مي شد. 
با تصميم گيري تازه اتخاذ ش��ده مجلس كه هيچ الزام عملي هم براي آن 
وجود ندارد، قرار شده است كنكور س��ال هاي 140۳، 1404 و 1405 به 
روال سال هاي قبل از كنكور 1402 برگزار شود و در اين مدت هم وزارت 
آموزش  و  پرورش مكلف است تمام زيرساخت هاي لازم براي اعمال تأثير 
قطعي معدل در تعيين تراز و رتبه شركت كنندگان در كنكور سال 1406 

و بعد از آن را فراهم كند. 
سال گذشته در چنين مواقعي اتخاذ تصميم گيري ها در آموزش  و  پرورش 
و وزارت عل��وم حكايت از الزامي عمل��ي براي برقرار ب��ودن يك تغيير در 
حوزه برگزاري كنكور داشت، اما همان تصميم گيري ها بدون دخالت نظر 
داوطلبان و با اعمال نظرهايي كه آبشخور آن معلوم نشد، سرنوشت كنكوري 

را رقم زد كه رويه برگزاري آن در همان دور اول متوقف شده است. 
مجلس در اين باره يك گام ديگر به زيان داوطلبان برداشته است و به مجريان 
عدم اجرا يا اجراي ناقص قانون مصونيت داده است. نمايندگان مجلس با 
125رأي موافق با پيشنهاد مهرداد ويس كرمي، عضو كميسيون آموزش 
و تحقيقات مجلس با حذف ماده ۳ اين طرح موافقت كردند. براساس ماده 
حذف شده، عدم اجرا يا اجراي ناقص قانون سنجش و پذيرش دانشجو در 
دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي كشور مصوب 1۳۹2/6/10 با اصلاحات و 
الحاقات بعدي، از س��وي مقامات و كاركنان مرتبط جرم محسوب شده و 
مرتكب علاوه بر انفصال دائم از خدمات دولتي و عمومي به مجازات تعزيري 
درجه شش موضوع ماده )1۹( قانون مجازات اسلامي مصوب 1۳۹2/2/1 
محكوم مي شود. اين حكم به قانون سنجش و پذيرش دانشجو در دوره هاي 
تحصيلات تكميلي در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي كشور مصوب 

1۳۹4/12/18 با اصلاحات و الحاقات بعدي آن تسري مي يابد. 
با حذف ماده ۳ از اين قانون هم به نظر مي رسد مجلس راه بروز تخلف براي 
متخلفان و متلقبان برگزاري كنكور به هر ش��يوه اي را هموار كرده اس��ت 
تا دود تصميم گيری هاي نادرست به چش��م داوطلبان و كباب آن به كام 

متقلبان برسد. 

حسین سروقامت

تصويب اجراي آزمايشي
 قانون عفاف و حجاب براي 3 سال 

با نگاهي به وضعيت عفاف و حجاب در بيروني ترين لايه هاي اجتماعي 
مي توان به روش�ني دريافت در ش�رايط مساعدي به س�ر نمي بريم! 
 اين در حالي اس�ت كه قاطبه گروه هاي اجتماع�ي همچنان حجاب 
را به عنوان يكي از مصاديق جامعه اس�لامي مي دانن�د و بر ضرورت 
اجراي قانون عف�اف و حجاب تأكي�د دارند. گروه هايي كه ش�ايد به 
خاطر اينكه كمتر به دنب�ال جلوه گري و خودنمايي هس�تند،  كمتر 
ديده مي شوند. در مقابل اما لايه نازكي از افراد بي حجاب و بدحجاب 
به واس�طه تلاش براي جلوه گ�ري عامدانه و غير عامدانه بيش�تر به 
چش�م مي آيند. بر اين اس�اس بازنگري در قواني�ن مرتبط با حجاب 
و عفاف و در نظر گرفتن ش�رايط جدي�د و موضوعاتي همچون تأثير 
اينفلوئنسرها و سلبريتي ها بر مسئله حجاب و عفاف يا نگاه جدي تر 
به بحث هاي فرهنگي درباره حجاب و عفاف ضروري به نظر مي رسيد. 
بر اين اس�اس هم لايح�ه جديد عفاف و حج�اب ارائه ش�د و پس از 
چكش خواري هاي بس�يار س�رانجام روز گذش�ته با رأي نمايندگان 
مجلس با اكثريت آرا اجراي آزمايشي لايحه حمايت از فرهنگ عفاف 
و حجاب و حمايت از سلامت اجتماعي براي س�ه سال تصويب شد. 

بررسي گزارش كميس��يون قضايي و حقوقي در مورد لايحه يك فوريتي 
حمايت از فرهنگ عفاف و حجاب حمايت از سلامت اجتماعي در دستور 
كار نمايندگان در جلسه علني روز چهارشنبه 2۹ شهريور ماه قرار داشت. 
وكلاي ملت در اين جلسه با پيشنهاد كميسيون قضايي و حقوقي مبني 
بر اجراي آزمايشي سه  ساله لايحه مذكور از مجموع 201 نماينده حاضر 
در جلس��ه علني با 152 رأي موافق، ۳4 رأي مخالف و هفت رأي ممتنع 

موافقت كردند. 
 نگاهي به قانون جديد عفاف و حجاب 

لايحه يك فوريتي حمايت از فرهنگ عفاف و حجاب و حمايت از سلامت 
اجتماعي نقاط قوت قابل تأملي دارد. يكي از اين نقاط قوت  توجه به مسئله 
خانواده اس��ت. بر مبناي اين قانون، خانواده به عنوان كانون اصلي رشد، 
تعالي و آرامش انس��ان، در برابر فرد و جامعه، اصالت دارد و هر رفتار، در 
فضاي حقيقي يا مج��ازي از قبيل برهنگي، بي حجابي، بدپوشش��ي در 
غيرحريم خصوصي و تبليغ يا ترويج اموري كه منجر به برهم زدن آرامش 
زن و مرد در خانواده، گسترش طلاق و آسيب هاي اجتماعي و كاهش ارزش 
خانواده شود، مطابق احكام اين قانون و ساير قوانين ممنوع است. علاوه بر 
اين قانون مذكور به بحث ازدواج و تشكيل خانواده هم توجه داشته و نقش 
ازدواج را در كاهش آس��يب هاي اجتماعي و از جمله بحث هاي مرتبط با 

حجاب مد نظر قرار داده است. 
قانون جديد عفاف و حجاب همچون مصوبات قبلي اين حوزه وظايفي را 
براي دس��تگاه هاي مختلف در نظر گرفته است كه به نظر مي رسد اين بار 
تلاش شده تا خلأهاي قوانين قبلي به نوعي برطرف شود تا اين قانون بتواند 
ضمانت اجرايي بهتري پيدا كند. از همه مهم تر اينكه اجراي آزمايشي اين 
قانون براي سه سال مي تواند موجب شود اشكالات آن بيرون آمده و براي 
دائمي شدن قانون حمايت از فرهنگ عفاف و حجاب و حمايت از سلامت 

اجتماعي اين نكات در نظر گرفته و اصلاح شود. 
  روند تصويب لايحه

موسي غضنفرآبادي، رئيس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس در تشريح 
روند تصويب لايحه حجاب و عفاف اينگونه توضيح داد: »لايحه يك فوريتي 
حمايت از فرهنگ عفاف و حجاب و حمايت از سلامت اجتماعي به شماره 
ثبت ۹0۹ جهت رسيدگي مطابق اصل 85 قانون اساسي كه به كميسيون 
قضايي و حقوقي مجلس ارجاع ش��ده بود، در جلس��ات متعدد با حضور 
مسئولان دستگاه هاي اجرايي ذي ربط و كارشناسان مركز پژوهش هاي 
مجلس مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و نهايتاً با اصلاحاتي در عنوان و 
متن به  شرح زير براي مدت اجراي آزمايشي سه سال تصويب شد كه اينك 
گزارش آن در اجراي ماده 167 آيين نامه داخلي مجلس براي تصويب مدت 

زمان اجراي آزمايشي تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود.«
به گفته وي، لايحه اي كه دول��ت از طريق قوه قضائيه تقديم مجلس كرد 
حدوداً 15 ماده داشت و احساس شد  در اين لايحه مباحث فرهنگي لحاظ 
نشده است، بنابراين ۳5 ماده تحت عنوان مباحث فرهنگي در اين لايحه 
گنجانده شد و به دستگاه هاي اجرايي تكاليفي را مقرر كرد كه در جهت 

فرهنگ سازي و مقابله با جنگ رواني دشمن اقدامات لازم صورت گيرد. 
 فصل مجازات ها

مجازات ها هم يكي از پرحاش��يه ترين بخش هاي لايح��ه جديد عفاف و 
حجاب است. به گفته غضنفرآبادي از جرائم مهم و سازمان يافته كه در اين 
لايحه آمده  است مي توان گفت كه مجازات هايي براي اين جرائم در نظر 
گرفته شده است و دستگاه هايي كه براي شناسايي اين جرائم در نظر گرفته 
شده اند بايد به  طور جدي براي شناس��ايي آنها تمام اهتمام خود را به كار 

گيرند تا پرونده ها را به دستگاه هاي قضايي ارسال كنند. 
وي افزود: »در فصل پنجم ك��ه بحث جرائم و تخلفات اس��ت براي افراد 
ش��اخص نيز مجازات هايي در نظر گرفته شده اس��ت و براي كساني كه 
در فضاي مج��ازي و حقيقي مرتك��ب تخلف موضوع اين قانون ش��وند، 
مجازات هايي در نظر گرفته شده است، از طرفي نيز براي مشاغل و صاحبان 
حرف نيز مواردي در نظر گرفته شده است كه بايد آنها نيز همكاري هاي 

لازم را صورت دهند.«
رئيس كميسيون قضايي مجلس ادامه داد:  »اصحاب رسانه نيز اجازه ندارند، 
افرادي را كه مرتكب جرائم اين قانون شده اند، دعوت به همكاري كنند، 
از طرفي نيز تعاريفي در اين لايحه به  طور دقيق بيان شده است كه منتظر 
هستيم، شوراي نگهبان نسبت به اين لايحه اظهارنظر نهايي خود را انجام 
دهند.« غضنفرآبادي ابراز اميدواري كرد كه اين لايحه با رأي بالا تصويب 

شود و بعد از جواب نهايي شوراي نگهبان اجرايي شود. 
 پيشنهاداتي براي اجراي آزمايشي از يك تا 5 سال

تصويب لايحه عفاف و حجاب در مجلس بدون بحث و حاشيه نبود. يكي 
از اصلي ترين اين حاشيه ها بحث بر س��ر مدت زمان اجراي آزمايشي اين 
لايحه بود.  آنچنان كه محمدتقي نقدعلي در پيشنهادي در خصوص مدت 
اجراي اين لايحه از سه سال به پنج سال گفت:  » اين لايحه عمدتاً قضايي 
بود و كميسيون قضايي و حقوقي نيز مكرراً نظراتي را از رياست محترم قوه 
قضائيه دريافت كرده و بيشتر جاها امكان اعمال نظر به دليل نقطه نظرات 
رياست قوه قضائيه موجود نبود. از طرفي نيز زماني كه اين لايحه به تصويب 
رسيده و به شوراي نگهبان برس��د بعد از اعمال نظر شوراي نگهبان اين 
امكان وجود دارد كه نقطه نظرات گروه هاي ايماني در خصوص اين لايحه 

نيز مجدد مورد بررسي قرار گيرد.«
بنا به گفته نماينده خميني شهر، در خصوص پيشنهاد پنج سال نيز عمدتاً 
نظر كميسيون بر اين بود كه اين لايحه براي پنج سال اجرايي شود، چراكه 
براي يافتن نقاط  قوت و ضعف اين قانون نياز است كه پنج سال به صورت 
آزمايشي اجرايي شود. نمايندگان مجلس اما در نهايت با پيشنهاد نماينده 
خميني شهر در خصوص اجراي آزمايش��ي اين لايحه از سه سال به پنج 

سال مخالفت كردند. 
عليرضا س��ليمي، نماينده مردم محلات و دليجان هم پيش��نهاد اجراي 
آزمايش��ي آن طي چهار س��ال را مطرح كرد و گفت: » چهار سال ديگر، 
مصادف با سال آخر مجلس دوازدهم است و نمايندگان به پختگي و نخبگي 
رسيده اند، با توجه به اين نكته مسائل و مشكلات و چالش ها نيز در چهار 

سال شناسايي مي شود.«
همچنين محمدرضا صباغيان بافقي، نماينده مردم مهريز، بافق، بهاباد، 
خاتم و ابركوه نيز پيشنهاد اجراي آزمايشي يكساله اين لايحه را مطرح كرد. 
در نهايت پيشنهاد كميسيون به رأي گذاشته شد كه نمايندگان با اجراي 
لايحه عفاف و حجاب به مدت سه سال موافقت كردند. حالا با تصويب اين 

قانون،  اجراي مر آن مطالبه عمومي جامعه است. 

به »احمد پورفلاح« كارآفرين ايرانی گفتند كه براي فرزندش 
نام�ه اي بنويس�د. او ترجي�ح داد مخاطبش مديران و دس�ت 

اندركاران صنايع كشور باشند: 
-  از ش�عار دس�ت برداريم و به عمل خردمندان�ه رو  بياوريم. 
تعصب ها را كن�ار بگذاري�م و بدانيم كه فردا بايد پاس�خگوي 

نسل هاي بعدي باشيم. 
وي آنگاه واقع بينان�ه و منصفانه از مزاياي اين كش�ور پهناور 

مي گويد: 
-  كشور ما 10 درصد سرمايه زيرزميني جهان را در اختيار دارد. 
سومين دارنده ذخاير نفت و گاز است. حجم بازرگاني آن در رده 
هجدهم دنياست. يكي از 10 كشور پرجاذبه توريستي دنياست 
و جواناني هوشمند و تحصيل كرده دارد... و سرانجام دلسوزانه 

به بيان برخي موانع مي پردازد: 
-  بي ترديد فقدان مديري�ت مدبر، توانمن�د و مطلوب، ضعف 

اساسي ما براي پيشرفت در برخی زمينه هاست! 
دوستان! من معتقدم نبايد از كنار اين سخنان سرسري گذشت. 

بايد روي اين قبيل ارزش ها عرق خاصي داشته باشيم. 
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زهرا چیذري 

حسین فصیحي

مهسا گربندي
  گفت و گو

طرح: تسنیم


